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nie Dosky. Kopanec bol nominovaný v kategórii Najlepšia scénická hudba a Tvorivý 
počin v oblasti činohry za réžiu, dramaturgiu a kolektívny herecký výkon. Okrem 
toho inscenácia získala Cenu trnavských médií v ankete Čierny orol. Táto mimoriad-
ne úspešná inscenácia bola hodnotnou rozlúčkou Kollára s DJP. 

7. BEZ INTERNÉHO REŽISÉRA 
Posledné roky v DJP dostávali priestor aj čerství absolventi divadelnej réžie VŠMU 
a JAMU. Popri Jurajovi Bielikovi to boli aj Lukáš Brutovský, Ján Tomandl, Michael 
Vyskočányi a Matúš Bachynec, ktorí svojimi prvými krokmi v profesionálnom 
divadle dokázali priniesť do hereckého súboru mnoho nových podnetov a pozitív-
nych impulzov. 

V roku 2018 s nástupom nového vedenia riaditeľky Zuzany Šajgalíkovej (Hekel) 
a umeleckého šéfa Juraja Bielika sa v DJP udiali dôležité organizačné zmeny. Jedna 
z nich sa týka aj réžie. Post interného režiséra bol zrušený. Divadlo tak získalo mož-
nosť otvoriť sa smerom k novým poetikám a oživiť repertoár i herecký súbor 
rôznorodými tvorivými prístupmi. Paleta režijných poetík vyzerá skutočne pestro. 
V dramaturgickom pláne figurujú už od minulej sezóny mená uznávaných a oceňo-
vaných režisérov ako Martin Čičvák, Andrej Kalinka, Rastislav Ballek, Vladimír 
Strnisko a Ján Luterán. Vidíme, že mozaika režisérov je skutočne pestrá. Nachádza-
me v nej režisérske legendy, progresívnych aj nekonvenčných umelcov, ktorí radi 
experimentujú s formou. Okrem rozdielnosti režijných poetík je zaujímavé aj gene-
račné rozloženie, pričom každá generácia nesie svoje vlastné témy a vlastné spôsoby 
uchopenia. Rôznorodosť tvorivých prístupov je pre hercov v repertoárovom divadle 
určite prospešná vzhľadom na získavanie nových podnetov, inšpirácie a ich profesij-
ný rast. Na druhej strane je tiež dôležité systematicky rozvíjať súbor, čo sa najlepšie 
darí prostredníctvom jednej režijnej poetiky. Úlohu systematického umeleckého 
zrenia súboru prevzal súčasný umelecký šéf Juraj Bielik, ktorý naďalej režíruje jednu 
hru za sezónu. To znamená, že popri nových skúsenostiach s externými režisérmi si 
divadlo uchovalo stále jeden oporný bod, ktorý môže pozitívne pôsobiť na stabilitu 
a rozvoj súboru. Hoci sa nedá predpovedať, aké následky bude mať zrušenie postu 
interného režiséra z hľadiska dlhodobého vývinu súboru, už teraz je zjavné, že nové 
smerovanie divadla je vysoko ambiciózne. Najväčšou ambíciou je zdvihnúť umelec-
kú úroveň inscenácií prostredníctvom angažovania tých najlepších súčasných 
režisérov a započať tak éru, ktorá sa bude kvalitatívne približovať ére Divadla pre 
deti a mládež. 

Príspevok je súčasťou riešenia projektu VEGA č. 2/0173/19 Cesta slovenského  
divadla od uzavretej k otvorenej spoločnosti (udalosti, osobnosti, inscenácie). 
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Keď pravda a láska zvíťazili nad lžou a nenávisťou... 
Trnavskí divadelníci a November ´891 
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Abstrakt: Príspevok tvoria spomienky na priebeh novembrových udalostí v Trnave 
v roku 1989, ktoré zaznamenal ich hlavný aktér – moderátor mítingov a herec trnav-
ského divadla v jednej osobe Vladimír Oktavec. Spomienky zaznamenal tesne 
po Novembri ´89, avšak verejne ich prezentoval až pri 30. výročí Nežnej revolúcie 
na odbornej konferencii Kultúrne dedičstvo 2019 – Divadlo v umení / Umenie 
v divadle, aby vyvrátil nepravdivé informácie uvedené jednak v miestnej tlači, ale aj 
v Kronike mesta Trnava 1978 –1990, pretože kolektív trnavského divadla sa stal 
prvým mimo-bratislavským umeleckým kolektívom, ktorý sa pripojil k hnutiu pod-
porujúcemu novembrové udalosti. Novembrové udalosti v trnavskom divadle 
nezaznamenala vôbec kronika mesta, ostali takmer bez povšimnutia, resp. 
o mnohých sa nedozvie verejnosť takmer vôbec nič. 

Kľúčové slová: Trnava – divadlo – November ´89 – mítingy. 

When truth and love have prevailed against lies and hatred...  
Trnava theater actors and November ´89 
Abstract: The article is formed by memories of the events that took place in Trnava 
in November 1989 which have been observed by their main acter - moderator of the 
meetings and actor of Trnava theater - Vladimír Oktavec. He took record of these 
events right after the November '89, however he presented them for the first time at 
the 30th anniversary of The Velvet Revolution at scientific conference Cultural 
inheritance 2019 - Theater in art/ art in theater so he could disprove the information 
in local press and in Trnava chronicles 1978 - 1990 as well. He had done that be-
cause the crew of Trnava theater became the first to join the events of November '89 
outside of Bratislava. The events that took place at November '89 in Trnava were not 
written down in Trnava chronicles or publicated in any other way so the general 
public might not know anything about them. 

Key words: Trnava – theater – November ´89 – meetings. 
                                                 
1 Tento príspevok – spomienky priameho aktéra udalostí Novembra ´89 – vznikol tesne po udalos-

tiach v Novembri ´89, verejne ho autor prezentoval na odbornej konferencii Kultúrne dedičstvo 
2019 – Divadlo v umení / Umenie v divadle 30. septembra 2019 na pôde trnavského Divadla Jána 
Palárika. 
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1. TRNAVA, NOVEMBER A PRAVDA 
V Trnavských novinách, ročník 5, číslo 45 z roku 1999 redaktorka v rozhovore 
s MUDr. Chmelíkom o Novembri ´89 na s. 28 v otázke tvrdí: „...v Trnave sa to 
všetko rozbiehalo navonok dosť váhavo...až nejakých 10 dní po tom, čo sa to už inde 
veselo hýbalo...“. Trnavské noviny MY, ročník 19, číslo 45, priniesli na s. 13 infor-
máciu: „...Väčšina Trnavčanov pristupovala k novembrovej revolúcii zhovievavo. 
Ľudia sa do ulíc vydali až v deň generálneho štrajku 27. novembra.“ 

2. JEDNA LOŽ VÄČŠIA AKO DRUHÁ! 

2.1 TAK AKO TO BOLO? 
18. novembra 1989 sa v divadle S štúdio v Bratislave (dnešné Divadlo L+S) konala 
premiéra predstavenia Pomoc (autor Gyorgy Swajda, obr. 1), v ktorom okrem hercov 
bratislavských divadiel M. Labudu, S. Dančiaka, Z. Krónerovej účinkovali aj Trnav-
čania A. Šišková, P. Šimun, M. Geišberg a V. Oktavec. Réžiu mal, vtedy tiež Trnav-
čan, Juraj Nvota. 

 
Obr. 1: Plagát k predstaveniu Pomoc... Zdroj: Vladimír Oktavec 
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V priebehu tohto predstavenia telefonovali do divadla pražskí kolegovia z Divadla 
na zábradlí a informovali o brutálnom zásahu polície deň predtým na Národní tříde 
v Prahe a o tom, že v reakcii na túto udalosť niektoré pražské divadlá vstúpili do 
štrajku, nehrajú predstavenia, ale namiesto nich sa divadelné sály stali fórami na 
diskusie o spoločenskej situácii. Bol to asi jeden z prvých kanálov, ktorými prišla 
konkrétna informácia o udalostiach z Prahy na Slovensko a – zhodou okolností – boli 
pri tom aj niekoľkí trnavskí divadelníci. Po predstavení sa za účasti riaditeľa štúdia 
M. Lasicu a dramaturga predstavenia M. Porubjaka, prijalo rozhodnutie podporiť 
a pridať sa k postupu pražských divadelníkov. Trnavčania odišli nad ránom domov 
do Trnavy, ale Peter Šimun, ktorý býval v Bratislave, sa na druhý deň (nedeľa 
19.11.1989) zúčastnil stretnutí nespokojencov s režimom na Malej scéne a v Ume-
leckej besede a telefonicky informoval J. Nvotu, M. Geišberga a V. Oktavca o tam 
prijatých rozhodnutiach vstúpiť do štrajku slovenských divadiel. Títo štyria (plus 
vtedajšia manželka J. Nvotu A. Šišková) sa telefonicky dohodli vyhlásiť štrajk divad-
la aj v Trnave a v pondelok (20.11.1989) doobeda to oznámili vedeniu divadla. 
V priebehu dňa obtelefonovávali ďalších kolegov a večer, napriek tlaku komunistic-
kých funkcionárov z divadla i prizvaných zvonku, sa predstavenie (Predposledná 
večera) už nehralo, ale namiesto neho vystúpili divadelníci pred publikum, kde 
V. Oktavec prečítal protestné vyhlásenie k udalostiam a oboznámil divákov, že 
trnavskí divadelníci vstúpili do štrajku, ktorým chcú vyzvať vedenie štátu k dialógu 
s občanmi. Istá časť divákov pripojila k prehláseniu svoje podpisy. To už nebola 
individuálna rebélia doma v obývačke, alebo frflanie na pomery niekde pri ohni 
na chate, ale kolektívne vystúpenie verejnosti proti režimu vo verejnom priestore – 
divadle. Je dokázateľné, že to bolo prvé takéto vystúpenie na Slovensku po Bratisla-
ve deň predtým. Bolo by trápne to takto zdôrazňovať, keby k tomu neprovokovali tie 
vyššie citované nepochopiteľne nepravdivé a pomýlené tvrdenia v tlači. V pondelok 
večer sa pridal na stranu umeleckého súboru aj vtedajší riaditeľ divadla M. Fehér. 

V stredu 22.11.1989 sme vyrazili mojím autom s J. Nvotom a M. Geišbergom 
do Bratislavy na míting na Námestie SNP. Po tomto mítingu sme išli na Divadelnú 
fakultu VŠMU, kde už fungovalo štrajkové Koordinačné centrum študentov a vtedy 
akurát sem prišla správa, že trnavskí študenti Materiálovo-technickej fakulty 
po celodennom nátlaku pedagogických a straníckych funkcionárov odvolali štrajk, 
do ktorého ráno tiež vstúpili. My, Trnavčania, sme boli vyslaní kontaktovať študen-
tov, povzbudiť a posmeliť ich, a, ako posila v tú stredu večer odišli do Trnavy s nami 
aj publicista Miloš Žiak a študent réžie na VŠMU Juraj Johanides. Naša cesta viedla 
rovno k vysokoškolskému internátu na prednádraží, ktorý bol síce vysvietený, ale 
vchod uzamknutý a ako sme zvonka videli, strážený prodekanom a jedným ďalším 
funkcionárom, ktorý neskôr kandidoval v Trnave (neúspešne) na primátora. Títo nás 
odmietli pustiť dnu, aby sme sa mohli stretnúť so študentmi, ale po našom neodbyt-
nom nátlaku privolili, že sa nasledujúci deň (štvrtok 23.11.1989) môžeme zúčastniť 
zhromaždenia študentov a pedagógov v aule za podmienky, že nebudeme chcieť 
vystúpiť, ani inak zasahovať do ich programu. Mali to pripravené tak, aby s pomocou 



 64 Kultúrne dedičstvo 2019 

 

1. TRNAVA, NOVEMBER A PRAVDA 
V Trnavských novinách, ročník 5, číslo 45 z roku 1999 redaktorka v rozhovore 
s MUDr. Chmelíkom o Novembri ´89 na s. 28 v otázke tvrdí: „...v Trnave sa to 
všetko rozbiehalo navonok dosť váhavo...až nejakých 10 dní po tom, čo sa to už inde 
veselo hýbalo...“. Trnavské noviny MY, ročník 19, číslo 45, priniesli na s. 13 infor-
máciu: „...Väčšina Trnavčanov pristupovala k novembrovej revolúcii zhovievavo. 
Ľudia sa do ulíc vydali až v deň generálneho štrajku 27. novembra.“ 

2. JEDNA LOŽ VÄČŠIA AKO DRUHÁ! 

2.1 TAK AKO TO BOLO? 
18. novembra 1989 sa v divadle S štúdio v Bratislave (dnešné Divadlo L+S) konala 
premiéra predstavenia Pomoc (autor Gyorgy Swajda, obr. 1), v ktorom okrem hercov 
bratislavských divadiel M. Labudu, S. Dančiaka, Z. Krónerovej účinkovali aj Trnav-
čania A. Šišková, P. Šimun, M. Geišberg a V. Oktavec. Réžiu mal, vtedy tiež Trnav-
čan, Juraj Nvota. 

 
Obr. 1: Plagát k predstaveniu Pomoc... Zdroj: Vladimír Oktavec 

Divadlo v umení / Umenie v divadle 65 
 

V priebehu tohto predstavenia telefonovali do divadla pražskí kolegovia z Divadla 
na zábradlí a informovali o brutálnom zásahu polície deň predtým na Národní tříde 
v Prahe a o tom, že v reakcii na túto udalosť niektoré pražské divadlá vstúpili do 
štrajku, nehrajú predstavenia, ale namiesto nich sa divadelné sály stali fórami na 
diskusie o spoločenskej situácii. Bol to asi jeden z prvých kanálov, ktorými prišla 
konkrétna informácia o udalostiach z Prahy na Slovensko a – zhodou okolností – boli 
pri tom aj niekoľkí trnavskí divadelníci. Po predstavení sa za účasti riaditeľa štúdia 
M. Lasicu a dramaturga predstavenia M. Porubjaka, prijalo rozhodnutie podporiť 
a pridať sa k postupu pražských divadelníkov. Trnavčania odišli nad ránom domov 
do Trnavy, ale Peter Šimun, ktorý býval v Bratislave, sa na druhý deň (nedeľa 
19.11.1989) zúčastnil stretnutí nespokojencov s režimom na Malej scéne a v Ume-
leckej besede a telefonicky informoval J. Nvotu, M. Geišberga a V. Oktavca o tam 
prijatých rozhodnutiach vstúpiť do štrajku slovenských divadiel. Títo štyria (plus 
vtedajšia manželka J. Nvotu A. Šišková) sa telefonicky dohodli vyhlásiť štrajk divad-
la aj v Trnave a v pondelok (20.11.1989) doobeda to oznámili vedeniu divadla. 
V priebehu dňa obtelefonovávali ďalších kolegov a večer, napriek tlaku komunistic-
kých funkcionárov z divadla i prizvaných zvonku, sa predstavenie (Predposledná 
večera) už nehralo, ale namiesto neho vystúpili divadelníci pred publikum, kde 
V. Oktavec prečítal protestné vyhlásenie k udalostiam a oboznámil divákov, že 
trnavskí divadelníci vstúpili do štrajku, ktorým chcú vyzvať vedenie štátu k dialógu 
s občanmi. Istá časť divákov pripojila k prehláseniu svoje podpisy. To už nebola 
individuálna rebélia doma v obývačke, alebo frflanie na pomery niekde pri ohni 
na chate, ale kolektívne vystúpenie verejnosti proti režimu vo verejnom priestore – 
divadle. Je dokázateľné, že to bolo prvé takéto vystúpenie na Slovensku po Bratisla-
ve deň predtým. Bolo by trápne to takto zdôrazňovať, keby k tomu neprovokovali tie 
vyššie citované nepochopiteľne nepravdivé a pomýlené tvrdenia v tlači. V pondelok 
večer sa pridal na stranu umeleckého súboru aj vtedajší riaditeľ divadla M. Fehér. 

V stredu 22.11.1989 sme vyrazili mojím autom s J. Nvotom a M. Geišbergom 
do Bratislavy na míting na Námestie SNP. Po tomto mítingu sme išli na Divadelnú 
fakultu VŠMU, kde už fungovalo štrajkové Koordinačné centrum študentov a vtedy 
akurát sem prišla správa, že trnavskí študenti Materiálovo-technickej fakulty 
po celodennom nátlaku pedagogických a straníckych funkcionárov odvolali štrajk, 
do ktorého ráno tiež vstúpili. My, Trnavčania, sme boli vyslaní kontaktovať študen-
tov, povzbudiť a posmeliť ich, a, ako posila v tú stredu večer odišli do Trnavy s nami 
aj publicista Miloš Žiak a študent réžie na VŠMU Juraj Johanides. Naša cesta viedla 
rovno k vysokoškolskému internátu na prednádraží, ktorý bol síce vysvietený, ale 
vchod uzamknutý a ako sme zvonka videli, strážený prodekanom a jedným ďalším 
funkcionárom, ktorý neskôr kandidoval v Trnave (neúspešne) na primátora. Títo nás 
odmietli pustiť dnu, aby sme sa mohli stretnúť so študentmi, ale po našom neodbyt-
nom nátlaku privolili, že sa nasledujúci deň (štvrtok 23.11.1989) môžeme zúčastniť 
zhromaždenia študentov a pedagógov v aule za podmienky, že nebudeme chcieť 
vystúpiť, ani inak zasahovať do ich programu. Mali to pripravené tak, aby s pomocou 



 66 Kultúrne dedičstvo 2019 

 

niektorých „uvedomelých“ študentov mohli prezentovať, že trnavská fakulta stojí na 
pozíciách reálneho socializmu a nie deštrukcie. Pravdepodobne Miloš Žiak referoval 
o tom na Študentskom koordinačnom centre v Bratislave, lebo ráno prišli posily 
Štefan Kvietik, Ľubo Paulovič, prof. Ladislav Kováč (neskorší prvý demokratický 
minister školstva) a myslím, že aj Z. Kocúriková, ale to som si nie istý. Títo sa vôbec 
necítili viazaní podmienkami, že nebudeme zasahovať do rokovania a prevalcovali 
trnavských fakultných funkcionárov. Kvietik a Paulovič svojou hereckou zanietenos-
ťou a RNDr. Ladislav Kováč úctou, ktorú evidentne požíval aj u komunistických 
pedagógov. Vznikol návrh, myslím, že som to bol ja povzbudzovaný Š. Kvietikom 
a Ďurom Johanidesom, vyraziť so študentmi do ulíc Trnavy a prejaviť sa. Rovno 
z auly sme, už bez Bratislavčanov, išli manifestačne (dnešnou) Študentskou (vtedy 
Gottwaldovou) ulicou cez Bernolákovu bránu na (dnes) Trojičné námestie. Ďuro 
Nvota utekal vopred, odskočil do divadla a od rekvizitára zobral baterkový tlampač, 
ktorý mi podal do ruky. Takto okolo obeda prebehol prvý míting na námestí, tribú-
nou boli schody do kultúrneho domu. Obsah bol totálne improvizovaný, išlo len 
o vyslovenie protestu proti vládnemu násiliu a pozvanie verejnosti na podvečerný 
míting, ktorý sme sa, na spôsob bratislavských mítingov, rozhodli v tom momente 
organizovať. Počas prejavu som si všimol otvorené okno na 1. poschodí krídla budo-
vy pošty a spoza odhrnutej záclony objektív kamery. 

Týmto dňom začala aj spolupráca so študentmi trnavskej fakulty, ktorých reprezen-
tovali Jaro Dunaj, M. Švec a predsedníčka študentského štrajkového výboru Táňa... 
(priezvisko si nespomínam). 

Pri prvom večernom mítingu nám pomohol hudobník Štefan Slezák, ktorý požičal 
reproduktory a divadelný zvukár M. Kokavec s elektrikárom J. Rakickým ozvučili 
námestie, aby nás bolo ako-tak počuť. Úloha moderátora akosi „samospádom“ pri-
padla mne. Od toho dňa – štvrtok 23.11. sa konali podvečerné mítingy o 17.00 
hodine každý deň vrátane soboty a nedele. Len vďaka tejto aktivite sa mohlo stať, že 
generálny štrajk v pondelok 27.11.1989 na poludnie mohol byť taký masový, že 
námestie ani s priľahlými ulicami nemohli počet účastníkov absorbovať. 

Prvým Koordinačným centrom trnavských divadelníkov, ale postupne i ďalších 
občianskych aktivistov (vzápätí s názvom Verejnosť proti násiliu – VPN), sa stala 
kancelária dramaturgie v divadle. 

Pri organizovaní a zabezpečovaní mítingov, ktoré prebiehali podľa scenárov (obr. 2), 
mi boli najväčšou oporou Ďuro Nvota a Ďuro Johanides, ktorý od tej noci 22.11.1989 
ostal v Trnave pomáhať až skoro do Vianoc. Kanálom, ktorým sme boli zásobovaní 
najčerstvejšími informáciami z centra VPN a motorom činnosti, ktorý nedovolil 
poľaviť, bol Peter Šimun. Ady Hajdu a Roman Luknár zabezpečovali dovoz hostí na 
mítingy. Riaditeľ divadla Mikuláš Fehér, ktorý sa vzdal členstva v Komunistickej 
strane, ako poslanec vtedajšieho mestského zastupiteľstva, dodával informácie 
z rokovaní v orgánoch mesta okresu. 
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Obr. 2: Príklad scenára trnavského mítingu rukou Vladimíra Oktavca. Zdroj: Vladimír Oktavec 

 

Bez skúseností s takouto formou verejnej akcie, stála otázka ako ten prvý míting 
začať. Spontánne mi napadlo začať spievať pieseň „Kto za pravdu horí“. Ujalo sa to 
ako pravidlo a ľudia si chodili do divadla pýtať text, aby sa mohli aktívne pripojiť 
(obr. 3). 
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Obr. 2: Príklad scenára trnavského mítingu rukou Vladimíra Oktavca. Zdroj: Vladimír Oktavec 

 

Bez skúseností s takouto formou verejnej akcie, stála otázka ako ten prvý míting 
začať. Spontánne mi napadlo začať spievať pieseň „Kto za pravdu horí“. Ujalo sa to 
ako pravidlo a ľudia si chodili do divadla pýtať text, aby sa mohli aktívne pripojiť 
(obr. 3). 
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Obr. 3: Hymnická pieseň „Kto za pravdu horí“ – originál z divadla. Zdroj: Vladimír Oktavec 

 

Program mítingov pozostával v zásade z: 

a) informácií o dianí, ktoré vtedy ešte nebolo možné získať z médií, 

b) vystúpení osobností kultúrneho a spoločenského života, ktorí vyjadrovali svoj 
postoj k udalostiam, 

c) vystúpení zástupcov organizácií z Trnavy a okolia, ktorí prezentovali podporu 
zamestnancov ideám VPN. 

S prvou podpornou petíciou zo strany verejnosti vystúpil (v sobotu?) MUDr. Chme-
lík za zdravotníkov. Ďalšími „nedivadelníkmi“, ktorí prišli po pár dňoch ponúknuť 
organizačnú pomoc, boli Arpád Matejka a Julo Brocka. 

Po prvom mítingu sa prihlásil MUDr. J. Duchoň a ponúkol sa, že bude počas mítin-
gov k dispozícii ako zdravotník. 

Prvým „cezpoľným“ hosťom na trnavskej tribúne (balkóne) bol v piatok Anton 
Srholec. Postupne v priebehu ďalších mítingov sa tam vystriedali J. Pántik, L. Chu-
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dík, S. Valentová, Magda Vašáryová, Milka Vašáryová, J. Satinský, M. Labuda, 
M. Žbirka, P. Hammel, S. Štepka, Š. Kvietik, Ľ. Paulovič, Z. Kronerová, V. Mikula, 
P. Tatár, ale aj (vtedajší) Trnavčania MUDr. Chmelík, prof. J. Šimončič, M. Geiš-
berg, J. Filip...a mnohí iní. Snažili sme sa na vystúpenie získať aj arcibiskupa Sokola, 
nepodarilo sa, ale poslal neskôr list, ktorý prečítala pani Brocková. 

Vtedajší zamestnanec ministerstva zahraničných vecí J. Banáš prišiel požiadať 
o možnosť verejne sa občanom ospravedlniť za členstvo v Komunistickej strane 
a počas svojho vystúpenia roztrhal členskú legitimáciu. 

Obsahom mítingu 27.11.1989 bol generálny štrajk. Ten sa konal – neštandardne – 
na pravé poludnie a trnavské námestie nestačilo kapacitne prijať množstvo ľudí, ktorí 
zaplnili aj priľahlé ulice. 

O možnosť vystúpiť pred verejnosťou požiadal aj vtedajší okresný tajomník Komu-
nistickej strany A. Nehaj. Odhováral som ho od toho, vedel som, že ho ľudia 
neprijmú, ale trval na tom a vystúpil. Ľudia ho vypískali a nedovolili mu prehovoriť. 

V čase, keď už v podnikoch existovali bunky VPN (Verejnosť proti násiliu), stretá-
vali sa po mítingoch ich zástupcovia vo fajčiarni, susediacej so Zrkadlovou sálou 
divadla, aby si vymenili skúsenosti a aj improvizovane tvorili stratégiu ďalšej činnos-
ti. 

1. decembra 1989 sa na pôde Okresného výboru Národného frontu konal „Okrúhly 
stôl“ – za účasti predstaviteľov štátnej moci – predseda ONV (okresný národný 
výbor) J. Tomašovič a predseda OV NF (Okresný výbor Národného frontu) O. Ostrý, 
študentov – J. Dunaj a M. Švec, za existujúce politické strany J. Kánik (Strana slo-
body), J. Jurovský (Strana slovenskej obrody), M. Gajarský (Komunistická strana) 
a za VPN J. Nvota a V. Oktavec, čo znamenalo definitívne uznanie a legitimizovanie 
občianskych aktivít v Trnave. 

V decembri začalo vychádzať aj prvé nezávislé trnavské periodikum – občasník 
Trnavská verejnosť (dátum 15.12.1989 sa objavil až na čísle 3, ale povolenie k vydá-
vaniu je z 8.12.1989). Pripravovali ho M. Fehér ako zodpovedný redaktor spolu 
s novinármi regionálnej tlače D. Ondruškovou, M. Šefčenkovou, O. Dubovskou, 
Ľ. Boorovou a D. Rybom (obr. 4-5). 

Mítingy prebiehali asi do polovice decembra. V predvianočnom čase, po dosiahnutí 
hlavných cieľov (zrušenie vedúcej úlohy Komunistickej strany a odvolaní komunis-
tickej vlády) utíchli. Sídlo a činnosť VPN sa presunuli do zasadačky Mestského 
kultúrneho strediska. Aktivity občianske sa postupne transformovali na aktivity 
politické. VPN sa stáva politickým subjektom. A tu už prestávam byť kvalifikova-
ným pamätníkom. 
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Obr. 4: Prvé číslo Trnavskej verejnosti. Zdroj: Vladimír Oktavec 
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Obr. 5: Predná strana druhého čísla Trnavskej verejnosti. Zdroj: Vladimír Oktavec 
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Divadelné artefakty v zbierkach SNM – Múzea báb-
karských kultúr a hračiek hrad Modrý Kameň 
Zuzana Kaličiaková 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Abstrakt: SNM – Múzeum bábkarských kultúr a hračiek hrad Modrý Kameň je 
špecializované múzeum s celoslovenskou pôsobnosťou, ktoré sa zameriava hlavne na 
mapovanie dejín a súčasnosti bábkového divadla, dejín a vývoja detskej hračky, ale 
dokumentuje aj dejiny regiónu, v ktorom sa nachádza. Múzeum má vo svojej zbierke 
najstaršie artefakty, ktoré patria tradičným kočovným bábkarom, ale aj artefakty 
zo súčasných bábkových divadiel. V príspevku je predstavená celá zbierka bábkar-
ských kultúr a jej prezentácia v múzeu. 

Kľúčové slová: tradiční kočovní bábkari – rodinné bábkové divadlá – ochotnícke 
a spolkové bábkové divadlá – profesionálne bábkové divadlá – súkromné bábkové 
divadlá – televízne bábky – zahraničné bábky. 

Theatrical artifacts in the collections of SNM - Museum of puppet cultures and 
toys castle Modrý Kameň 
Abstract: SNM - Museum of puppet cultures and toys castle Modrý Kameň is 
a specialized museum with nationwide activity. It focuses mainly on the past and 
current history of puppet theater and the history behind development of toys but it 
also focuses on documenting the history of a region of which the puppets come from. 
The museum has in its collection some of the oldest artefacts that belonged to no-
madic puppeteers but artefacts from current puppet theaters as well. The article 
introduces tho whole collection of puppeteering cultures and its presentation in the 
museum. 

Key words: traditional nomadic puppeteers - domestic puppet theaters - amateur and 
guild puppet theaters - professional puppet theaters - private puppet theaters - televi-
sion puppets - foreign puppets. 




